



СОДЕРЖАНИЕ

От редакционной коллегии. 9

ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМЫ СОЦИОЛИНГВИСТИКИ

Иванова Н.И. Сущность и своеобразие этноязыковой идентичности саха в условиях двуязычия: этносоциопсихолингвистический подход 11

ЯЗЫКОВАЯ ПОЛИТИКА

Шарина С.И. Миноритарные языки в республике Саха (Якутия): особенности современной языковой политики. 32

ЯЗЫКОВАЯ СИТУАЦИЯ

Бердникова Т.А. Языковая ситуация на Нижней Индигирке: Русские старожилы Арктики .. 53

Захарова Н.Е., Захарова А.Е. Исследование культурно-языкового ландшафта Анабарского улуса Республики Саха (Якутия) 70

Васильева А.А. Социально-коммуникативная система в Республике Саха (Якутия): Сфера применения перевода 81

Винокурова А.А., Игнатенко Н.Н. Языковая ситуация в микросоциальной общности эвенов поселка Эвенска Магаданской области 96

ДИНАМИКА ЯЗЫКОВЫХ ПРОЦЕССОВ

Николаев Е.Р. Функционирование общеякутской и диалектной гастрономической лексики в СМИ (на материале газетно-журнальных текстов) 110

Акимова А.С., Борисова Ю.М. Этапы формирования терминосистемы в якутском языке (на материале терминологических словарей) 124

ЯЗЫК И ОБРАЗОВАНИЕ

Горячева М.А. Языки народов Российской Арктики в системе школьного обучения: Динамика функционирования в 2000–2022 годах 148

ТРИБУНА МОЛОДОГО УЧЕНОГО

Данилов И.А. Эвенкийский язык в селе Сюльдюкар Мирнинского района Республики Саха (Якутия): Обратный языковой сдвиг? 174

ЗАМЕТКИ ДИСКУССИОННО-АНАЛИТИЧЕСКОГО КЛУБА ПО ЯЗЫКОВОЙ ПОЛИТИКЕ

Шестнадцатое заседание Дискуссионно-аналитического клуба по языковой политике (Москва, Институт языкоznания РАН, 24 марта 2022 г.) (*Е.М. Будянская, А.П. Евстигнеева*) 193

СЛОВАРЬ СОЦИОЛИНГВИСТА

Языковая экология (*Ленора Гренобль*). 202



АКТУАЛЬНОЕ МНЕНИЕ

Республика Саха (Якутия): языковая политика, акторы и дебаты. Интервью с экспертами Н.И. Ивановой и В.И. Шадриным (<i>А.Н. Биткеева</i>)	204
Республика Саха (Якутия): современный языковой активизм. Интервью с языковым активистом Н.Н. Павловым-Халаном (<i>М.Я. Каплунова</i>)	225
Требования и рекомендации к оформлению статей	238



CONTENTS

Editorial preface	9
--------------------------------	---

THEORETICAL ASPECTS OF SOCIOLINGUISTICS

Ivanova N.I. The essence and originality of the ethno-linguistic identity of the Sakha in the conditions of bilingualism: ethnopsycholinguistic approach.	11
---	----

LANGUAGE POLICY

Sharina S.I. Minority languages in the Republic of Sakha (Yakutia): features of modern language policy.....	32
--	----

LANGUAGE SITUATION

Berdnikova T.A. Language situation in Nizhnyaya Indigirka: Russian old residents of the Arctic	53
---	----

Zakharova N.E., Zakharova A.E. Study of the cultural and linguistic landscape of the Anabar ulus of the Republic of Sakha (Yakutia).	70
--	----

Vasiljeva A.A.. Socio-communicative system of the Sakha Republic (Yakutia) – areas of translation application	81
--	----

Vinokurova A.A., Ignatenko N.N. The language situation in the microsocial group of the Evens of the village Evensk in Magadan region	96
---	----

THE DYNAMICS OF LANGUAGE PROCESSES

Nikolaev E.R.. The functioning of the standard Yakut and dialect Yakut gastronomic vocabulary (the case study of newspaper and magazine texts).	110
---	-----

Akimova A.S., Borisova Y.M.. Yakut terminological lexicon: formation and optimization	124
--	-----

LANGUAGE AND EDUCATION

Goryacheva M.A.. Languages of the peoples of the Russian Arctic in the system of school education: dynamics of functioning in 2000–2022.	148
--	-----

YOUNG SCHOLAR'S ENDEAVOURS

Danilov I.A. The Evenki language in the village of Syuldyukar in Mirny district of the Republic of Sakha (Yakutia): a reverse linguistic shift?	174
--	-----

NOTES OF THE ANALYTICAL DISCUSSION CLUB ON LANGUAGE POLICY

Sixteenth meeting of the Discussion and analytical club on language policy (Moscow, Institute of Linguistics, Russian Academy of Sciences, March 24, 2022) (E.M. Budyanskaya, A.P. Evstigneeva)	193
--	-----

SOCIOLINGUISTIC GLOSSARY

Language ecology (<i>Lenore Grenoble</i>)	202
---	-----



CURRENT OPINION

The Republic of Sakha (Yakutia): language policy, actors and debates. Interview with the experts N.I. Ivanova and V.I. Shadrin (<i>A.N. Bitkeeva</i>)	204
The Republic of Sakha (Yakutia): modern language activism. Interview with a language activist N.N. Pavlov-Khalan (<i>M.Ya. Kaplunova</i>)	225
Style sheet	238